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La Soumia va venir a Mollet des
del Marroc perquè al seu país els
sous són baixos i guanyar-se bé la
vida costa el doble, si vens d’una
família humil. Igual que la Vasi-
lica, que fa 16 anys va decidir dei-
xar-ho tot a Romania per venir
cap a la comarca buscant una
vida millor. Com la Fanta i l’A-
minata, dues senegaleses que van
haver de començar de zero, lluny
de casa, o en Bakary, de Gàmbia,
que va haver de fer front a una tra-
vessa en pastera i veure morir al-
guns companys, per venir aquí a
treballar i enviar diners allà.

Cinc històries de vida dife-
rents, de persones amb edats di-
ferents i de llocs que també són di-
ferents, però amb un denomina-
dor comú: que tots ells han migrat
per necessitat i no pas per desig,
convertint-se en immigrants als
ulls dels altres. Una paraula que,
sovint, diem despectivament per
referir-nos a gent que ve de països
menys desenvolupats que el nos-
tre i que, per una raó equívoca,
considerem inferior. Però les per-
sones que decideixen fer aquest
pas són, com a mínim, més va-
lentes que les que es queden a la
zona de confort, i per això tenen
un dia dedicat a elles. Una jorna-
da que, precisament és demà, 18
de desembre: el dia del migrant. 

MIGRAR PER MALVIURE
Al Vallès Oriental, segons dades de
l’Institut d’Estadística de Catalu-
nya, hi ha més de 39.000 mi-
grants, la majoria dels quals resi-
deixen en poblacions com Gra-
nollers, la Llagosta o Canovelles.
De fet, en aquest darrer munici-
pi és on viu en Bakary, que va de-
cidir venir a la comarca fa 4 anys.
“Al meu país hi ha la idea que,

quan tens una certa edat, has de
marxar a Europa a treballar per
honrar la teva família i més si ets
home”, explica el gambià. “Per
això vaig reunir els diners que em
van prestar i vaig agafar una pas-
tera cap a Canàries”, prossegueix.
Un viatge que va començar amb

quatre companys del seu poble, i
que va acabar ell sol, amb un al-
tre. “Va ser molt dur, però sabíem
al que ens enfrontàvem”, diu.

Un cop a Canovelles, on tenia
un parent i altres coneguts de la
seva ètnia, va començar a treba-
llar fent ciment en una obra.
“Però amb el malament que estan
els sous aquí, i tenint en compte
que he de tornar tots els diners que
em van deixar, gairebé no puc ni
viure”, lamenta. Un somni euro-

peu més fracassat. Com el de la
Vasilica, que està passant per “un
molt mal moment”. “Després de
10 anys vivint a un pis de lloguer
a Mollet i guanyant-me més o me-
nys bé la vida, em van detectar fi-
bromiàlgia, vaig haver de deixar de
treballar i, com que no podia se-
guir pagant i tenia dos menors al
meu càrrec, em vaig veure obli-
gada a ocupar”, recorda. 

Però, tot i estar en una situació
complicada, a l’espera d’un pis de
protecció oficial i combatent una
malaltia sense cura, segueix “pre-
ferint això al que viuria a Roma-
nia”. Una realitat semblant a la de
la Soumia, que tampoc treballa i
viu ocupant els seus nens, susten-
tant-se amb el sou del seu marit.
“Tot i que fa 3 anys que estem bus-
cant una solució, intentant llogar
el pis on vivim i parlant amb l’A-
gència de l’Habitatge, i només em
diuen que, com que soc immigrant,
no em llogaran res”, lamenta.

UNA QÜESTIÓ DE SORT
Està clar, doncs, que migrar no és
fàcil. Però també és evident que  hi

ha persones que tenen més sort
que altres. La Fanta, per exemple,
va venir el 2006 a la comarca i re-
coneix que, com que el seu marit
havia vingut prèviament i ja tenia
contactes, no li va costar massa
trobar feina. “Encara que no és el
mateix llevar-te cada matí sola,
sense la teva família”, reconeix.
“Però, tot i que els trobo molt a fal-
tar, no em plantejo tornar perquè
aquí estic bé i, a més, sé que els es-
tic ajudant perquè els envio di-
ners”, afegeix.

Com ella, l’Aminata, que viu
a Granollers, es va sentir molt
ben acollida en deixar el Senegal.
“De seguida vaig entrar a l’esco-
la, a cursar 6è de primària, i tot
i que no entenia res i anava més
endarrerida que els meus com-
panys, ara estic cursant la carre-
ra d’infermeria”, explica. A més,
treballa a l’Hospital de Mollet i
ella mateixa s’ha pogut pagar el
carnet i el cotxe. Per això, diu que
aquí té moltes més oportunitats
que al seu país i és molt més in-
dependent. “Encara que el meu
cor segueix al Senegal i la meva

intenció és tornar i muntar una
clínica privada allà”, explica.

IMMIGRANT O ESTRANGER?
Però, què passa quan una per-
sona, en comptes de venir d’un
país com el Marroc, Romania, o
Gàmbia, ve d’Alemanya o d’Aus-
tràlia? Ells també són immi-
grants, però la societat els hi
posa tot més fàcil perquè els
considera estrangers, una pa-
raula que designa més nivell.
“Jo mai he tingut cap problema
ni amb els papers, ni per treba-
llar, ni per motius de racisme, ni
per poder comprar-me una casa”,
diu en Chris, que va marxar dels
Estats Units i va venir a viure a
Granollers per amor. 

Una realitat molt diferent de
la que han viscut els altres en-
trevistats, que demostra que la
desigualtat segueix estant a l’or-
dre del dia, i que hauria de fer-
nos pensar si som una societat
prou empàtica amb la gent que
ho deixa tot al seu país per venir
aquí a buscar-se la vida i només
troba que dificultats. 

Ladecisiómésdifícil
» Demà és el dia mundial dels migrants i Línia Vallès recull el testimoni de diversos nous vallesans

» L’objectiu de tots és guanyar-se la vida millor que al seu país, però no sempre s’acaba aconseguint

Hi ha famílies migrants que acaben patint un desnonament per les dificultats econòmiques que pateixen. Foto: PAH Granollers

En alguns països
africans marxar a
Europa és un motiu
d’orgull per a la família

Olga García
VALLÈS ORIENTAL
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La lupa

Jo soc un fervent defensor del comerç de pro-
ximitat. De fet, ara actuo per convicció, però du-
rant molts anys ho vaig ser per nassos perquè,
en un poble petit com el meu, el concepte de

proximitat ve de sèrie. I, en el meu cas, encara més, ja
que vaig néixer literalment a dalt d’una botiga, la dro-
gueria que tenia el meu avi ubicada als baixos de casa.

Molts dels meus records de la infància tenen a veu-
re amb moments viscuts en aquella botiga que apel·len
als 5 sentits: l’olor de Varon Dandy que veníem a gra-
nel amb un mediador que en lloc de centilitres mesu-
rava en unces, el soroll de la campaneta que sonava
quan s’obria la porta, el gust del pa amb vi i sucre que
em preparava mon iaio per berenar, la textura de ve-
llut del paper estampat de les parets i els colors dels pots
de pintura amb noms suggeridors com “Rojo rubí”,
“Verde pradera”, “Gris perla” o “Amarillo oro”.

Quan vaig venir a viure a Barcelona vaig començar
a freqüentar els supermercats i alguns centres comer-
cials, però seguia fidel a la botiga de barri, sobretot als
anomenats colmados–els que més m’intrigaven eren
els que es presentaven com a “ultramarins”, perquè m’e-
vocaven a trepidants històries d’aventures en llocs exò-
tics per aconseguir una llauna de pebrots–, però tam-
bé comprava a les sabateries, papereries, llibreries, es-
tancs, botigues de discos iboutiques de moda. Era jove
i em permetia ser promiscu sense cap remordiment,
combinant el pragmatisme dels súpers amb el tracte
personalitzat dels petits comerços, però tot a un radi
màxim de tres carrers o dues parades de metro.

Ara que soc més gran i tinc la meva pròpia família
i el meu propi cotxe, de tant en tant amplio fronteres i
m’atreveixo a sortir de la ciutat per anar a comprar en
grans superfícies comercials. Quan ho faig, tot i que no
visc en una casa amb jardí ni en una caravana, tinc la
sensació d’estar dins d’una pel·lícula de Hollywood. Mal-
grat que no hi vaig a jugar a les bitlles ni em prenc un
batut amb nom d’estrella de cinema, l’experiència és igu-
alment apassionant i, sobretot, còmoda. Caminant pots
anar d’un hipermercat a una hamburgueseria, d’un es-
pai de jocs infantils a un gran comerç de bricolatge o d’u-
na cadena de moda a una petita botiga de videojocs de
segona mà, a més de posar gasolina, veure una pel·lí-
cula al cinema o portar roba a la tintoreria.

I això és el que vaig fer l’altre dia. Com si fos un dels
personatges de Weeds, Modern Family o Desperate
Housewives, em vaig adreçar al polígon Les Salines de
Sant Boi per comprar, amb tot el glamur que requeria
l’ocasió, un pot de pintura y lo que surja. Hi havia molt
poques places lliures a l’aparcament i tothom sortia amb
els carros carregats fins a dalt. Per evitar malentesos
entre els clients, tot estava decorat de Nadal, i jo, amb
un pot d’“Azul danubio” a les mans al final d’una cua
immensa de compradors compulsius, no entenia res
fins que vaig ser conscient que era el Black Friday, és
a dir, el divendres més llarg de l’any.

Va ser llavors quan vaig tenir una premonició, una
mena de flashforwarden la qual jo interpretava el per-
sonatge d’Arnold Schwarzenegger a la pel·lícula Jingle
All the Waybuscant desesperadament un Turbo-Man

el dia abans de Nadal i la figura d’acció estava esgota-
da a totes les botigues de joguines, centres comercials
i, fins i tot, als comerços online. Només en quedava un
exemplar a l’eBay, pel qual demanaven més diners que
els que té l’emèrit a Suïssa. I jo suava, m’estirava els ca-
bells i plorava fins que em convertia en Rambo i cri-
dava: “No em sento les cames!”.

Tota la culpa la tenen les notícies aterridores que
apunten un Nadal en el qual les compres s’estan dis-
parant per sobre de l’era prepandèmia, justament en
un moment en què diuen que estem patint problemes
de subministrament derivats de l’escassetat de matè-
ries primeres, manca de xips i semiconductors, i tam-
bé dificultats en el transport i la logística.

Potser tot plegat és una fake news provocada per
incentivar la compra anticipada de torrons, aspirado-
res sense cable i videoconsoles d’última generació, de
la mateixa manera que els conspiranoicsasseguren que
hi va haver una campanya orquestrada entre les em-
preses de vigilància i els mitjans de comunicació per ob-
ligar a instal·lar alarmes a mansalva davant la pre-
sumpta allau d’habitatges ocupats.
Lo saben todo de ti, deia el títol d’un espectacle del

mentalista Anthony Blake. Doncs si és així, ja no cal-
dria fer l’esforç d’escollir les compres i regals de Nadal.
Que els algoritmes ens diguin el que ens agrada a nos-
altres i als nostres familiars i amics, i que facin ja di-
rectament l’encàrrec, a veure si així hi arribem a
temps i, de pas, encertem per fi el regal de la tieta, que,
quan obre el paquet, sempre fa cara d’“està bé, però…”.
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Un Nadal sense Turbo-Man

NLes millors
perles

Una escola no deixarà que els alumnes piquin el Tió per fer-
lo cagar. I no és perquè s’hagin portat malament, sinó que

consideren que donar cops de pal a un tronc és un acte
violent. Sort que la canalla és més intel·ligent que tot això. 

Una dona va relliscar i va caure l’any 2017 al pàrquing
del Mercadona de Vidreres, a la Selva. Ara, l’Audiència

de Girona ha condemnat el supermercat a indemnitzar-la
amb 46.000 euros. No us venen ganes de caure?

Desenes de persones s’han manifestat per demanar la
dimissió de l’alcalde de Granada, Francisco Cuenca, per un

motiu de pes: el consideren “satànic”. Ho tenen clar perquè ha
penjat uns llums de Nadal que recorden una creu invertida.

Es parla poc de la bellesa natural dels camells, però a
l’Aràbia Saudita és un tema amb el qual no es poden fer

bromes... ni trampes. Per això han desqualificat d’un
concurs 43 camells que duien bòtox i altres retocs estètics.

LA FOTOSagrada Família
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La comunitat educativa no està preocupada
per la reubicació de l’Institut Escola de Parets1

2
FEMvallès reclama millores 
de mobilitat a diverses carreteres

Els quiròfans necessiten sang: 
crida a la donació comarcal

Abocats a la vulnerabilitat

Granollers ja gaudeix de 
la il·luminació nadalenca

El + llegit líniavallès.cat

3

4

5 Les cartes d’opinió es poden enviar a: opinio@comunicacio21.com 

Línia Vallès no comparteix necessàriament les opinions que 
els signants expressen en aquesta secció ni se’n fa responsable.

A les xarxes

@ToniTrilla: Delta ens ocupa. Òmicron ens
preocupa. Delta: la dura realitat, contagis a
l’alça i més pressió sobre el sistema sanitari.
Òmicron: atents a noves dades i estudis.

@arnau_blanch: El coordinador del futbol
base del Barça va deixar el club fa uns dies
per “motius personals”. Ara, 60 testimonis
denuncien abusos i vexacions sexuals.

#CasBenaiges

@miqueljarque: Cop contra la droga a
Barcelona [...] La Guàrdia Civil hi ha detin-
gut un dels narcotraficants més buscats
d’Europa.

#NarcotràficABarcelona #LaCovidDisparada

Safata d’entrada

Des d’Ara Parets ERC,
diem SÍ a la nova estació
de tren de Parets, diem SÍ

al park and rideque vam liderar
conjuntament des del Govern
Plural, recuperant un vell pro-
jecte de 2010, durant l’alcaldia de
Joan Seguer.

Per això vam donar suport a la
proposta de signatura de conve-
ni amb Adif i la Generalitat, apro-
vada per unanimitat en el darrer
ple extraordinari, i que ens farà
aportar 2,2 milions d’euros per ti-
rar endavant aquesta inversió.

Aquest és un projecte que no
comença el 2020, sinó que ve de
lluny. Nosaltres no hem volgut
mai eliminar el passat ni tota la
feina feta pels servidors públics
de l’Ajuntament, siguin del color
que siguin.

I el que menys ens preocupa
és que el nostre nom acabi sor-
tint en els llibres d’història.

La gent d’esquerres no tre-
ballem en el plenari per passar a
la història ni perquè ningú ens
posi medalles o reconeixements.
La gent d’esquerres treballem
per l’interès general dels pare-
tans i paretanes, treballem pel bé

Una nova estació de tren del segle XXI
per Jordi Seguer, exalcalde de Parets i regidor d’ERC

comú i ho fem per damunt dels
personalismes. 

Dels que hi havia el 2010,
dels que hi vàrem ser entre
2019 i 2021, dels que hi són ara
mateix o dels que hi seran el
2024 o més endavant, quan
s’executin les obres.

La nova estació de tren de
Parets ha de donar un impuls
a tot un àmbit com és el de Can
Roure, al final de l’avinguda
Espanya i, en el futur, la pos-
sible perllongació del carrer
Prat de la Riba de l’Eixample.

Parets es mereix una nova
estació i també un park and
ride, que evidentment finança-
ran tres administracions dife-
rents que han vist la necessitat
d’arribar a acords per resoldre
un deute històric. Ara bé, de res
servirà una nova estació si no
arriba la doble via en direcció
Vic i Barcelona i si no es millo-
ra el servei, ara tan deficient. 

Aportar 2,2 milions d’euros
des de les arques municipals és
una inversió considerable i
ens hem d’armar de valor i ex-
plicar a la ciutadania que
aquest projecte, que totes les
forces prioritzem, passarà per
davant d’altres i que caldrà
fer els ajustos necessaris en els
pressupostos, perquè condi-
cionarà en excés la política
d’inversió del govern que sor-
geixi de les eleccions del 28 de
maig de 2023.

Ho dèiem quan lideràvem
el Govern Plural i ho diem ara
des de l’oposició: comptin amb
Ara Parets ERC en tot allò que
puguem ajudar en aquest i al-
tres projectes, perquè a nosal-
tres ens mou l’interès general
i la millora de la qualitat de
vida dels paretans i paretanes,
que necessiten solucions i al-
ternatives a les noves mobili-
tats que s’estan imposant.

Fo
to

: A
ju

nt
am

en
t

Els semàfors

Adhec és l’associació de
comerciants més nombrosa i

activa de tot Mollet. Una entitat
que treballa per millorar 
el comerç a tot el municipi 
i que cada mes planteja 
propostes i activitats que 
incentivin el consum local.

pàgina 10Adhec

L’Ajuntament de Parets ha
decidit canviar la ubicació de
l’institut escola sense previ avís.

Un fet que ha molestat
l’oposició i que podria modificar

les dimensions de l’edifici,
havent-lo de fer més petit per
salvar un cable de mitja tensió. 

pàgina 12Aj. de Parets

Nico Mayolas és el primer
regidor de govern trans de tot
Catalunya, concretament de la
regidoria LGTBI+ de Bigues i
Riells. Un pas que demostra 

que les persones trans “també
poden ocupar càrrecs públics 

i importants”, diu el jove.
pàgina 18Nico Mayolas



7 | 

líniavallès.catPer a publicitat: publicitat@comunicacio21.com - 686 429 517 17 de desembre del 2021



17 de desembre del 2021

Granollers

| 8

líniavallès.cat

L’Hospital, immmers en la
sisena onada de covid-19

COVID-194La sisena onada de
la pandèmia ja és aquí. Així ho
confirmen els experts després
que, en els darrers dies, s’hagin
tornat a disparar els principals
indicadors de covid-19. Un fet
que torna a posar a Granollers en
una situació d’alerta, en situar-se
en 1.202 punts el risc de rebrot
a la ciutat. Una xifra que, segons
l’OMS, no és recomanable que
passi de 200. 

En una setmana, els casos
han pujat de 157 a 240 mentre el
nombre d’ingressats per covid-19
a l’Hospital segueix a l’alça, des-

prés del brot que hi va haver la
setmana passada entre pacients
que estaven ingressats per altres
patologies. Una situació que
sembla que ja està controlada, tot
i que els ingressats per corona-
virus ja arriben a 40, més del do-
ble que fa 15 dies. Un fet que ha
portat, novament, a l’augment de
la pressió hospitalària i a haver
de lamentar tres mort per covid-
19 en la darrera setmana.

Per tot això, l’Hospital ha
pres la decisió de tornar a res-
tringir les visites i a ajornar les
operacions no urgents.

Granollers tindrà un nou espai
dedicat a la inclusió social

SOCIETAT4La Fundació REIR,
l’entitat comarcal que treballa
per a col·lectius en risc d’exclusió
social, farà 15 anys el 2022. Per
això, ha decidit portar un pas
més enllà el seu projecte, obrint
dos nous espais d’atenció a les fa-
mílies. Un més petit i amb un ser-
vei més personalitzat a Canovelles
i un altre més gran a Granollers. 

“De fet, aquest serà un espai
transversal, que permetrà desen-
volupar multitud de projectes i do-
nar vida a la ciutat”, explica Dani
Julià, director general de REIR.
Un espai que, segons avança, està

previst que entri en funciona-
ment el primer semestre de l’any
que ve perquè “les famílies ho ne-
cessiten i nosaltres tenim els re-
cursos per fer-ho”, diu. 

Fer aquest pas, per a Julià, “és
molt important, ja que permetrà
crear un lloc on, aquell qui ho ne-
cessiti, pugui apropar-se des de
qualsevol lloc de la comarca i tro-
bar de tot al seu abast”. Des de ta-
llers o classes fins a servei psi-
cològic, per exemple.”Però en-
cara caldrà esperar una mica
perquè estem acabant de buscar
local”, conclou.

Desitjar la mort: un fenomen
investigat pel Dr. Busquet

SALUT4Al 7% dels pacients en
cures pal·liatives domiciliàries li
agradaria avançar la seva mort.
Aquesta és la conclusió principal
a la qual ha arribat un estudi  fet
per un grup de recerca liderat pel
Dr. Xavier Busquet, del Programa
d'Atenció Domiciliària (PADES)
de Granollers, en analitzar el de-
sig de morir de gairebé  1.700 pa-
cients catalans.

El motiu principal de voler
marxar abans d’hora, segons el

doctor, “és el malestar psicoe-
mocional, espiritual i ètic, sobre-
tot en pacients sense parella, i no
pas l’edat ni la tipologia de ma-
laltia”.  “Però és un fenomen difí-
cil d’estudiar, ja que és un desig
molt canviant i complex que pot
emergir en qualsevol moment”,
detalla l’estudi. Encara que el que
sí que està clar és que tenir la pa-
rella com a cuidadora i rebre su-
port psicològic, retarda el desig de
morir, conclou el document.

L’Hospital de Granollers. Foto: Arxiu

Pacient i cuidadora. Foto: Arxiu

Reivindicació | La Ronda Sud demana millores
Els veïns de la Ronda han demanat a l’Ajuntament incorporar vegetació a la
mitjana de la via per reduir l’impacte amb els habitatges. Una proposta que

se suma a la del consistori, que ha demanat a Trànsit que posi un radar. 

ECONOMIA4Granollers està sent
la seu d’un mundial: el d’handbol
femení. Un esdeveniment que
molts sectors esperaven, ja que
havia de ser un motor de recupe-
ració econòmica, no només per a
la capital vallesana sinó per a
tota la comarca. Però ara, a dos
dies de la final i amb el campio-
nat ja quasi acabat, sembla que
l’impacte econòmic no ha estat
per tant i que les expectatives dels
guanys que tindria tot el Vallès
Oriental potser eren massa altes.

“Tenir tants dies a gent de tot
el món dormint, menjant i, en ge-
neral, fent vida aquí, serà un be-
nefici enorme per a tots”, deia Da-
vid Vázquez, president del Gremi
d’Hostaleria del Vallès Oriental,
just abans que comencés el mun-
dial. “Però la realitat ha estat que
el gran públic s’ha allotjat a Bar-
celona i no aquí com tots esperà-
vem i, encara que no ens podem
queixar perquè estem plens de pe-
riodistes i d’altra gent acreditada,

l’impacte podria haver estat molt
més gran”, pensa Vázquez. 

De fet, des del comerç local
han viscut una situació molt si-
milar, segons explica Miquel Fer-
nández, vicepresident de l’asso-
ciació de comerciants Gran Cen-
tre. “Tots pensàvem que tindria
molt més impacte perquè quan hi
havia partit es notava molt mo-
viment als carrers propers al pa-

velló”, explica. Però l’equipament
està situat en una zona residencial,
lluny del centre, amb pocs bars i
sense gairebé cap botiga. “Per
això se’ns fa difícil valorar si els
guanys que hem tingut han estat
gràcies al mundial”, diu el co-
merciant. “Tot i que sí que és cert
que, entre setmana, al centre s’ha
notat una mica més d’ambient de
l’habitual”, conclou.

El Mundial acabarà diumenge amb la final del campionat. Foto: Ajuntament

El Mundial, a punt d’acabar amb
un impacte inferior a l’esperat
» El comerç i l’hostaleria no han tingut els guanys que pensaven
» La majoria del públic s’ha allotjat a Barcelona i no a la comarca
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Fa uns anys, a Mollet hi havia una
quinzena d’associacions de co-
merciants. La de Rafael Casano-
va, la de l’eix comercial Vínzia, la
de la Rambla Nova... Gairebé
una per cada carrer amb comer-
ços i per cada barri. Un panora-
ma molt diferent de l’actual, on
només hi ha una entitat que tin-
gui tot el municipi en el seu radi
d’acció: Adhec, l’Associació d’Au-
tònoms Dones i Homes Empre-
nedors de Catalunya. Però, com
ha passat Mollet de ser una ciu-
tat rica en teixit associatiu i amb
un comerç fort i unit, a ser un mu-
nicipi on l’associacionisme co-
mercial ha anat a la baixa? La res-
posta, segons Vicenç Vendrell,
botiguer i fundador i expresident
de diverses associacions comer-
cials, està en la falta d’interès. 

“Abans de la pandèmia la ma-
joria d’entitats es van ensorrar per
raons polítiques i econòmiques i
perquè cada vegada era més comú
el passotisme”, diu Vendrell. Una
manera de referir-se a aquella ac-
titud basada, diu, en el fet que “si
el teu negoci et va més o menys bé
i amb prou forces el sustentes,
passes de fer l’esforç extra que su-
posa tirar endavant una associa-
ció i ajudar als altres”, afegeix. De
fet, quan es truca a totes les as-
sociacions de comerciants que
recull la pàgina web de l’Ajunta-
ment, la resposta és sempre si-
milar: “Fa temps que no funcio-
nem com a associació” o “T’has
equivocat de número perquè des
de fa almenys dos anys aquesta

associació ja no existeix”. A ban-
da, la covid-19 ha canviat moltes
coses i el seu impacte econòmic ha
portat a alguns botiguers a fer
front a la següent tria: o tornar a
unir forces i buscar aliats, o abai-
xar la persiana.

LA FEINA D’UN PER A TOTS
“Quan totes les associacions se’n
van anar a ‘pique’, nosaltres
vam aguantar i, tot i que ens ha
costat molt arribar fins aquí,
amb la pandèmia vam rebre
200 socis nous” diu Lluís Farré,
president d’Adhec. De fet, així és
com l’associació s’ha convertit en
la més activa de tota la ciutat,
convertint-se en l’única que vet-
lla per incentivar el comerç arreu
de Mollet. Però Adhec no ha
estat l’única que s’ha mantingut.
De les quinze que hi havia, la de
Jaume I, la del centre i la de Be-
renguer III segueixen existint,
però amb una activitat molt bai-
xa. “De fet, nosaltres estem ad-
herits a Adhec perquè és molt
més fàcil que et facin les coses a
haver de fer-les tu”, diu el pre-
sident de l’associació de Beren-

guer III. I, com ell, pensen molts
més comerciants que, segons
Farré, “han trobat en Adhec una
manera de mantenir actiu el co-
merç, però sense cremar-se ni te-
nir maldecaps”. I és que l’asso-
ciació no para de programar ac-
tivitats i incentivar el consum,
sobretot ara que arriba Nadal.

EL FUTUR, NEGRE O CLAR?
De fet, segons Vendrell, fer coses
com aquestes és molt necessari
perquè cada vegada el comerç
molletà es veu més eclipsat pel de
Barcelona, el de Granollers i el de
Sabadell. “La proximitat amb
aquestes grans ciutats,  que és on
estan les grans marques, i l’aug-
ment de les compres per internet
a plataformes com Amazon, que
precisament la tenim a Mollet,
pronostiquen un mal futur pel co-
merç de la ciutat si no es fa res per
millorar-lo”, diu. Però, tot i que el
comerç local hagi perdut força en
perdre la majoria d’associacions,
gràcies a la tasca d’Adhec “tornarà
a remuntar”, diu Farré, “perquè
a Mollet tenim comerç en quan-
titat i de qualitat”.

Imatge d’un dels eixos comercials el dia de l’encesa de llums. Foto: Ajuntament

Olga García
MOLLET

L’associacionisme comercial,
una pràctica a la baixa a Mollet
» La majoria d’associacions d’eixos comercials ja no existeixen
» Adhec és la més activa i nombrosa i treballa per a tota la ciutat

Els castellers preparen el 30è
aniversari amb un nou logotip

CULTURA4El 2022 els Casteller
de Mollet compleixen, ni més ni
menys, que 30 anys. Un aniversari
especial que la colla ja està co-
mençant a preparar amb l’elecció
d’una nova junta i equip tècnic,
però també amb una primera
proposta: un concurs per disse-
nyar el logotip que lluiran als ac-
tes relacionats amb la celebració.

“Fer això és una manera de
crear un fil conductor de l’ani-
versari i de fer partícip a tothom
qui tingui ganes de col·laborar
amb nosaltres”, explica Cisco Car-
vajal, president de la colla. I és que,

des de dilluns i fins al 28 de gener
qualsevol persona pot presentar
els seus dissenys. Això sí, sempre
que compleixin amb les bases
del concurs establertes. “S’hauran
de fer servir els nostres color, per
exemple”, diu Carvajal. 

Una proposta que, segons Ro-
ger Parera, relacions públiques de
la colla, ja es va fer pels 25 anys i
“va funcionar molt bé”. I és que el
dissenyador que guanyi s’endurà
200 euros. “El nostre escut segu-
irà sent el de sempre i el nou logo
només l’utilitzarem en la 30a
temporada”, aclareix el president.

La PAH qüestiona la qualitat
dels Serveis Socials de Mollet
SERVEIS4La qualitat dels Serveis
Socials de Mollet és “excel·lent”,
segons l’Asociación Estatal de
Directoras y Gerentes de Servicios
Sociales, que aquest passat cap de
setmana ha reconegut l’Ajunta-
ment com un dels vuit d’Espanya
amb més eficiència en la presta-
ció dels Serveis Socials. 

“És un honor que una entitat
de renom en aquest àmbit reco-
negui la feina que es fa a Mollet,
i més encara que ho faci a nivell
de tota Espanya”, deia l’alcalde en
rebre el guardó. Un premi que ha
sorprès la PAH, que no està gens

d’acord amb aquest reconeixe-
ment. “Són lents, el tracte amb les
persones deixa molt a desitjar i la
manera de comunicar les coses,
també”, diu Juanjo Ramón,
membre de la plataforma. I és
que, segons explica, “es podria fer
tot molt millor del que es fa i la
prova està en el fet que hi ha gent
desnonada cada setmana”. 

Tot i això, Ramón reconeix
que han notat que, darrerament,
la relació dels Serveis Socials
amb la PAH ha millorat. “Però no
tant com per merèixer aquest
premi”, conclou.

La colla ja fa tres dècades que existeix. Foto: Castellers de Mollet

Societat | Una jornada dedicada als gossos
Espai Gos i l’AAVV Santa Rosa organitzaran diumenge la ‘Matinal Perruna’,

una jornada plena d’activitats, gimcanes i demostracions canines amb
l’objectiu de fomentar el civisme entre les persones que tenen gos.
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El Casal Asoveen celebra
el seu 23è aniversari

EQUIPAMENTS4El Casal Aso-
veen, un dels tres Casals de la Gent
Gran de Parets, fa 23 anys. Per
això, des de l’equipament han or-
ganitzat una festa perquè tothom
pugui gaudir del seu aniversari.

El ball, amenitzat pel grup
Mar i Cel, serà el plat principal de
la celebració. Però, tot i que les en-
trades són gratuïtes, alguns s’es-
tan plantejant si acudir a aques-
ta festa és adequat o no, tenint en

compte l’evolució de la pandèmia.
“El meu marit i jo tenim les en-
trades des de fa temps, però ara
que ve Nadal i toca reunir-se amb
la família, creiem que el més pru-
dent és no anar-hi i més sent un
col·lectiu de risc”, diu Maria Con-
sol Casals, veïna del municipi. 

Mentrestant, des de l’Ajunta-
ment no han volgut pronunciar-
se al respecte, però, tot i el risc, no
han anunciat canvis en la festa.

En marxa el nou servei 
de salut mental per a joves

SALUT4Els joves de Parets ja te-
nen a la seva disposició un nou
servei d’atenció, assessorament i
acompanyament que vetllarà per
la seva salut emocional. Un nou
projecte, impulsat des del Servei
de Joventut que, sota el nom de
‘Con-Tacte!’, s’ubicarà al casal de
Joves Cal Jardiner. 

“La pandèmia ha provocat
símptomes com la depressió, l’an-
sietat o l’estrès en els joves i cre-
iem que des de l’Ajuntament ha-

víem de posar-nos en marxa i fer
alguna cosa”, diu la regidora de jo-
ventut, Maria Gorina. Per això,
cada dimarts a la tarda qualsevol
jove del municipi podrà accedir a
aquest servei, ja sigui per moti-
vació pròpia o de la família, o de-
rivats per Drets Socials, el CAP o
els centres escolars.

Un pas a favor del benestar
emocional dels joves, que pretén
donar-los les eines necessàries per
potenciar la seva salut mental.

EDUCACIÓ4El nou institut escola
ja no es construirà on estava pre-
vist. I és que, segons informava
l’alcalde al darrer ple, “s’ha hagut
de buscar una altra ubicació per
salvar un cable de mitja tensió que
passava pel costat”. Un canvi que
ha aixecat les crítiques entre l’o-
posició, ja que Ara Parets ERC
considera que “és molt greu que
s’estigui plantejant un canvi d’em-
plaçament sense informar ningú”,
però que no ha desagradat pas a
la comunitat educativa. I és que,
segons l’Ajuntament, l’edifici no es
desplaçarà a un altre punt del po-
ble, sinó a un altre espai de l'en-
torn de l'actual escola Lluís Piquer.

“No tenim cap problema amb
aquest canvi perquè hi ha una di-
ferència de 30 o 40 metres i, al cap
i a la fi, la ubicació serà molt si-
milar”, diu Sònia Lloret, secretà-
ria de direcció del centre.  “L’únic
inconvenient que hi pot haver és
que el nou edifici estarà més a
prop de la carretera i, per tant, tin-
drà més soroll, i que hauran de
treure una part de pàrquing per
construir-lo”, afegeix. Tot i que

Lloret admet que això també tin-
drà coses bones perquè “amb el
canvi hi haurà més pati”, diu.

Però, segons el que es va co-
mentar al ple, el nou edifici podria
acabar sent més petit del que
s’havia plantejat, a causa del cable.
“Això sí que seria un problema
perquè, per desenvolupar el nos-
tre projecte educatiu necessitem
12 aules i, si ja de per si ens sem-
blava un espai justet, ara no el po-
den fer més petit”, diu Lloret,

que pensa que l’Ajuntament aca-
barà respectant les dimensions
acordades. “Encara que el més im-
portant és que els dos edificis es-
tiguin connectats i això ens cons-
ta que ho faran sí o sí”, afegeix.

Un canvi que des de l’AMPA
veuen positiu, ja que “és millor te-
nir més pati i menys pàrquing”,  i
que a la vegada troben poc relle-
vant perquè “l’important és fer-ho
i no si està uns metres més cap
aquí o cap allà”, conclouen.

El pati de l’escola Lluís Piquer. Foto: Ajuntament

Reubicar l’institut escola: un
canvi que no preocupa al centre

Art | Pinzellades solidàries contra el càncer 
Des d’avui i fins després de Reis, Can Rajoler acull una exposició de les
il·lustracions del llibre Les Fades dels Contes, del paretà Xavier Murtra,
que es posaran a la venda per recaptar diners contra el càncer infantil.
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Martorelles adjudica la
revisió del pla urbanístic 

URBANISME 4L’Ajuntament de
Martorelles ha adjudicat a l’ar-
quitecte Ferran Navarro la revi-
sió del Pla d’Ordenació Urbanís-
tica Municipal (POUM), que tin-
drà un cost de 177.000 euros. Cinc
empreses s'havien presentat a la
licitació. D’aquesta manera s’ac-
tualitzarà el POUM del municipi,
que data del 1988.

El Pla d’Ordenació Urbanís-
tica Municipal contempla un pro-
cés de participació ciutadana a tra-
vés d'entrevistes, i passejades ex-
ploratòries i tallers. Serveix per-
què la població tingui coneixe-

ment de les millores, transfor-
macions i ampliacions que es po-
den fer a cada parcel·la del mu-
nicipi i quins són els instruments
per fer-los possible. 

“El POUM de Martorelles és
del 1988 i la llei marca que hauria
de revisar-se cada 16 anys, per tant,
s'ha superat amb escreix la data
per aquesta revisió. Per això el go-
vern vol obrir aquest planejament
i que la ciutadania pugui dir la seva
i ser partícip de com volem que si-
gui el Martorelles del futur", ex-
plica el regidor d’Urbanisme de
l’Ajuntament, Gerard del Caño. 

MEDI AMBIENT 4De la mà de
la Regidoria de Benestar Ani-
mal i Medi Ambient i amb la
col·laboració de les entitats
animalistes del municipi i el
Consorci de Residus del Vallès
Oriental, Sant Fost ha encetat
la iniciativa Cat-Hotel. Consis-
teix a donar una segona vida als
contenidors de residus en des-
ús i transformar-los en refugis
per a gats.

El Consorci de Residus del
Vallès Oriental ha facilitat a l'A-
juntament una dotzena de con-
tenidors, que ja han estat pintats

i adaptats perquè es transformin
en un refugi per als gats del po-
ble. Els Cat-Hotels se situaran
ara mateix en les set colònies de
gats que hi ha controlades. Les

associacions animalistes locals
ADA i ADYLA tindran les claus
dels contenidors per a dipositar-
hi el menjar. La plaça Esbert, al
barri de Can Calet, és el lloc on
s'ha ubicat el primer refugi. Hi
ha previst fer-ne sis més, en llocs
com el carrer Pau Casals o a Mas
Llombart. És una iniciativa pio-
nera al Vallès Oriental, segons

explica Montserrat Sanmartí,
alcaldessa de Sant Fost.

Així, l'animal té un lloc on
pot menjar i protegir-se de les
inclemències del temps. Abans
Sant Fost havia instal·lat pla-
ques identificatives per indicar
les colònies de gats que estan
controlades per les entitats ani-
malistes del municipi.

Una voluntària amb un gat i un dels contenidors refugi. Foto: Ajuntament

Els contenidors en desús a Sant
Fost són refugis per a gats

Pla d’Urbanització Urbanística Municipal (POUM). Foto: Ajuntament

Martorelles | El Ple aprova el projecte de La Vinya
El Ple ordinari ha aprovat la modificació del Projecte del Centre Polivalent de Carrencà
amb els cinc vots a favor de l’equip de govern (ERC), el vot en contra de Martorelles En

Comú Podem i les tres abstencions d’Units per Martorelles i el PSC-MAPM. 

Les associacions locals
ADA i ADYLA tindran les
claus dels contenidors
per deixar-hi el menjar
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Torna Ràdio Montmeló, 
la ràdio municipal 

PERIODISME 4Avui és un dia es-
pecial per al periodisme i per a
Montmeló, perquè torna Ràdio
Montmeló, que emetrà per in-
ternet. Ho fa amb el magazín
Montmeló Sona. La ràdio muni-
cipal té dos pilars: l'entreteniment
i la informació.

De moment el retorn es farà
amb aquest únic programa i la in-
tenció de l’emissora és créixer i
ampliar la programació a través
de col·laboracions voluntàries.

El primer espai serà especial i ho-
menatjarà Paco Agudo, cofun-
dador de la primera Ràdio Mont-
meló i mort fa uns mesos.

Ràdio Montmeló es podrà es-
coltar a radiomontmelo.cat iels
oients també podran aprofitar
els perfils a Facebook, Insta-
gram i Twitter (@radiomont-
melo). Qui vulgui formar part del
nou projecte pot enviar un cor-
reu electrònic a radiomontme-
lo@montmelo.cat.

MONTORNÈS4El passat 11 de de-
sembre es van complir dos anys
de l'incendi a l'empresa Ditecsa,
dedicada al reciclatge de dissol-
vents i situada a Montornès. El
desastre va provocar abocaments
tòxics al medi fluvial i al sistema
de sanejament. De seguida els
greus danys es van fer evidents en
l'Estació Depuradora d’Aigues
Residuals (EDAR) de Montornès
i al riu Besòs.

Ara, segons el Consorci Besòs
Tordera i l'Agència Catalana de
l'Aigua (ACA), el tram afectat del
riu Besòs està gairebé recuperat.
Amb l'excepció de les poblacions
de peixos, que necessiten més
temps per recuperar els nivells an-
teriors al desastre.

Entre el desembre del 2019 i
el juliol del 2020 es  va activar el
pla de xoc per començar a miti-
gar l’impacte de l’incendi en el
medi natural. Sis mesos després
els mostrejos van assenyalar que
la contaminació i la toxicitat
quasi havien desaparegut. Hi
quedava un plomall d'aigua sub-
terrània contaminada en un radi

d'uns 300 metres de la zona si-
nistrada. En paral·lel, l'empresa
responsable dels danys duu a ter-
me un projecte de restauració
que inclou la descontaminació de
l'aqüífer, acotat al recinte de
l'empresa. Està inclòs dins de
l'expedient de Responsabilitat
Ambiental que es tramita des de
l'Oficina de Gestió Ambiental
Unificada a Barcelona (OGAU).
El seu objectiu és poder garantir
la restauració de l'entorn afectat.
L'ACA és l'encarregada de fer-ne

el seguiment i de l'assessora-
ment tècnic de l'expedient.

OBERTA LA CAUSA JUDICIAL 
La causa judicial que instrueix el
jutjat de Granollers resta oberta. Al
febrer es va admetre a tràmit la
querella de la Fiscalia de Medi Am-
bient contra l'empresa per un de-
licte contra el medi ambient i els re-
cursos naturals i a la protecció de
la fauna i la flora. El Consorci Be-
sòs Tordera i l'ACA s'han personat
també com a acusació particular.

El Besòs s’ha anat recuperant de l’incendi de Ditecsa. Foto: Diputació

El riu Besòs, quasi recuperat 
de l'incendi de Ditecsa

L’anunci del retorn de la ràdio municipal. Foto: Ràdio Montmeló

Montmeló |Nova edició de la Fira de Nadal 
El poble celebra demà una nova edició de la Fira de Nadal. Hi haurà parades 

de comerç local, d'artesania, productes d'alimentació i nadalencs. Una 
trobada on petits i grans s’ho passaran bé i que reforçarà el comerç local.
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Visita institucional del PSC del
Vallès Oriental al Parlament

LA LLAGOSTA4Mireia Dionisio
i Jordi Terrades, diputats del Va-
llès Oriental del PSC al Parla-
ment, van fer el passat dilluns 13
de desembre una visita institu-
cional a l'Ajuntament de la Lla-
gosta. Es van reunir amb l'al-
calde, Óscar Sierra. L'alcalde
els va parlar de la futura estació
intermodal i de Can Pere Gil, on
està prevista una àrea d'activi-
tat econòmica, i els va explicar
el posicionament de l'Ajunta-
ment a favor del desviament
de la línia ferroviària R3.

Els diputats del PSC van ex-
plicar les esmenes que han
presentat als pressupostos de la
Generalitat i que afecten la
Llagosta. Reclamen la rehabi-
litació del Centre de Formació
de Persones Adultes, la refor-
ma integral de l'Escola Sagra-
da Família i l'eliminació de
barreres arquitectòniques a
l'Institut Marina. A més, volen
la creació d'un accés nord en-
tre la C-17 i la C-33, que bene-
ficiaria també a la ciutadania de
la Llagosta. 

SANTA PERPÈTUA4L'Ajunta-
ment de Santa Perpètua de
Mogoda ha rebut un ajut de
622.000 euros per posar en
marxa nous programes de for-
mació i ocupació. Unes 120
persones es beneficiaran de la
subvenció del programa Treball
als barris del Servei d'Ocupació
de Catalunya (SOC), que su-
fraga el 70% de les accions.

"Les actuacions estan orien-
tades a la millora de la forma-
ció i ocupació de les persones
del barri de Can Folguera, a qui
s'adreça especialment la con-
vocatòria", expliquen des de la
Regidoria de Desenvolupament
Local. Com a novetat, en els
programes d'experimentació
laboral s'ofereix l'acció Agents
de digitalització, en què dues
persones són contractades sis
mesos per a donar suport en les
gestions i tràmits digitals per
garantir l'accés a l'administra-
ció i serveis digitals a la ciuta-
dania. A més, oferirà eines per
a reduir la bretxa digital i ga-
rantir la connexió social (xats,

videotrucades, correu electrò-
nic, xarxes socials...).

APRENENTATGE INTEGRAT 
En el marc dels programes d'a-
prenentatge integrat, es faran
accions formatives dirigides a
21 persones, veïnes del barri de
Can Folguera. Després, el 75%
dels participants podran acce-
dir a un contracte de sis mesos
en tasques de millora i ade-
quació en espais del barri, jar-

dineria i manteniment soste-
nible d'espais oberts i neteja
d'espais públics.

L'ajut també contempla dos
dispositius per millorar l’ocupa-
ció: el dispositiu Dones Compe-
tents (es beneficiaran 45 dones)
i Alfatic, dirigit a una cinquante-
na de persones, amb especial in-
cidència en qui té més dificultats
d'accés a l'aprenentatge de les ei-
nes ofimàtiques i/o en l'ús de les
tecnologies TIC.

El Consistori rep aquesta subvenció des de 2008. Foto: Ajuntament

Aposta per la formació 
i l’ocupació a Can Folguera

La masia Can Baqué tindrà nous usos. Foto: Ajuntament la Llagosta

La Llagosta | El futur de Can Baqué
Ja s’ha acabat la fase d’aportacions de la ciutadania per als

futurs usos de la masia de Can Baqué, que ha estat un èxit de
participació. Ara s’analitzaran les propostes presentades. 
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El primer regidor trans en un go-
vern, en aquest cas municipal,
de tot Catalunya és vallesà i es diu
Nico Mayolas. És un jove de Bi-
gues i Riells de 21 anys que des del
25 de novembre forma part de l’e-
quip de govern del municipi, al
capdavant d’una regidoria nova: la
dedicada al col·lectiu LGTBI+. 

“Que un poble com Bigues i
Riells, de 10.000 habitants, faci
aquest pas, diu molt als altres
municipis i estaria bé que s’ho
prenguessin com un exemple a se-
guir”, diu Mayolas. Un pas que, se-
gons explica, és doblement posi-
tiu perquè també pot ajudar les
persones trans a empoderar-se.
“És una manera de demostrar
que els trans podem arribar allà on
ens proposem i que també podem
tenir càrrecs importants i pú-
blics”, afegeix el jove. 

Mayolas, però, ja era conegut
al poble pel seu activisme amb
TLGB Bigues i Riells, una asso-
ciació que lluita pels drets del
col·lectiu LGTBI+ a la comarca i
per donar-li visibilitat. Precisa-
ment per això li van oferir el càr-
rec. “Feia temps que des de l’A-
juntament volien crear aquesta re-

gidoria i van pensar que si ho ha-
via de fer algú era jo, perquè estava
molt involucrat amb ells des de
l’associació”, explica. De fet, Mayo-
las ha combinat la seva tasca amb

l’entitat i l’activitat política en els
últims anys. “Vaig entrar a les llis-
tes d’ERC el 2019 i, des d’alesho-
res, l’equip de govern sempre
m’ha tingut molt en compte”, diu. 

NOVA ETAPA, NOUS REPTES
Ara, però, afronta una nova etapa
i ho fa “amb molta il·lusió”. I és
que, segons explica, “és de les
poques vegades que en un poble
es parlarà del col·lectiu LGTBI+
des del mateix col·lectiu, i no com
es fa a la majoria de municipis, on
es parla de nosaltres, però sense
nosaltres”, afirma.

Per això, els seus reptes al
capdavant de la nova regidoria  ja
els té ben definits. “La primera tas-

ca a fer serà crear un punt
LGTBI+, a banda de fer actes di-
vulgatius i de lluitar per erradicar
la violència contra el col·lectiu”, ex-
plica. Uns objectius que es treba-
llaran amb el suport de la regido-
ria d’Igualtat per tirar endavant ac-
cions conjuntes, ja que, segons
Mayolas, “la de col·lectiu és una
lluita compartida per tots els
membres de l’Ajuntament”.

POLÍTICA I ACTIVISME
La idea del regidor, però, no és
abandonar l’activisme, sinó més
aviat el contrari. “Vull combinar-
ho, però tenint clar que són dues
coses independents, ja que crec
que a través de l’entitat és més fà-
cil connectar amb gent d’altres
municipis, que no pas des del go-
vern”, pensa. “Soc conscient que
ara em ve una responsabilitat im-
portant i ho donaré tot per estar a
l’altura i donar-li el millor al meu
col·lectiu”, afegeix.

I és que, tot i que ja hi ha per-
sones trans en l’oposició a altres
municipis i a poc a poc el col·lec-
tiu va tenint més força, “ho segu-
im tenint més difícil que la resta i
personalment, treballaré de valent
per canviar-ho”, conclou.

El 25 de novembre el van nomenar regidor. Foto: Ajuntament

Nico Mayolas, el primer regidor
de govern trans de Catalunya

Olga García
VALLÈS ORIENTAL

LLIÇÀ D’AMUNT4El cementiri
de Lliçà d’Amunt ja compta
amb un espai per al dol perina-
tal, gestacional i neonatal. Un
nou lloc on aquells qui hagin
perdut un nadó durant l’emba-
ràs o poc temps després de néi-
xer el podran recordar. L’objec-
tiu d’això, segons l’Ajuntament,
“donar visibilitat a aquest tipus
de pèrdues, sovint silenciades, i
acompanyar les famílies que es
troben en aquestes situacions”.

El cementiri obre
un espai per al 
dol perinatal

CALDES DE MONTBUI4Càritas
Caldes està treballant per dur a
terme un projecte d’habitatge
social a la rectoria del Santuari del
Remei. Concretament, per acollir
famílies en situació de vulnera-
bilitat que no puguin tirar enda-
vant per si soles. L’allotjament
màxim permès a les habitacions,
però, serà de dos anys encara que,
un cop fora del Santuari, el pro-
jecte seguirà acompanyant les
famílies en la cerca d’habitatge.

El Santuari del
Remei acollirà 
un projecte social

LES FRANQUESES4L’òrgan de
participació ciutadana per ex-
cel·lència de Llerona ha complert
un quart de segle. Un aniversa-
ri que es va celebrar aquest pas-
sat cap de setmana en una jor-
nada que va reunir a tot el veïnat
i en què es va aprofitar per de-
batre sobre el futur de la parti-
cipació i reconèixer la tasca de
tots els presidents i presidentes
que han coordinat en Consell de
Poble al llarg d’aquests 25 anys. 

El Consell de
Poble de Llerona
fa 25 anys

CANOVELLES4Com ja és tradi-
ció, l’Ajuntament de Canovelles
ha organitzat una recollida de jo-
guines perquè cap nen es quedi
sense regals aquest Nadal. De fet,
la iniciativa ha començat aques-
ta mateixa setmana i tothom
qui vulgui col·laborar podrà por-
tar les seves joguines a Can Pa-
lots o bé lliurar-les als punts de
recollida que s’instal·laran en
algunes de les activitats progra-
mades durant aquestes festes.

Amb el Nadal,
torna la recollida
de joguines 

Covid-19 |Tres punts de vacunació pediàtrica 
Des de dimecres, el Vallès Oriental compta amb tres punts de vacunació

per a menors d’entre 5 i 11 anys al CAP de Sant Miquel, a Granollers, al de
Plana Lledó, a Mollet, i al de Corró d’Avall, on es posen dosis de Pfizer.

“Assumir aquest càrrec
demostra que els trans
podem arribar allà on
ens proposem”

En llibertat per falta de proves
un dels policies de Llinars

SUCCESSOS4Ricardo Cantos, un
dels tres policies locals de Llinars
que va entrar a la presó per haver
comès, presumptament, delictes
de narcotràfic, va quedar dimecres
en llibertat provisional després
que l’Audiència de Barcelona de-
clarés insuficients les proves pre-
sentades contra l’agent. 

Així ho va confirmar ahir La
Vanguardia, en tenir accés a l’ac-
ta judicial. Segons informen, els
jutges creuen que no és prou cla-

ra la cooperació del policia amb la
banda de narcotràfic. Per això, ja
no està a la presó de Quatre Ca-
mins, on sí que segueixen em-
presonats el caporal i suposat
cap de la banda, José Manuel
Cantos, germà de Ricardo, i l’al-
tre agent detingut en l’operació.

Cal recordar que els dos em-
presonats segueixen acusats de
col·laborar amb el cultiu i la dis-
tribució de marihuana en algunes
naus industrials del poble.
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Esports
El CN Caldes visita el CFS
Castellón, el seu gran rival

És possible que
aquest dissabte es
vegi el millor partit
possible en el grup 2

de Segona Divisió: el CN Caldes
visita el CSF Castelló, de mo-
ment, el seu gran rival i a qui
només li treu un punt.

Fins a la novena jornada el
conjunt calderí havia guanyat
tots els partits, però va caure
amb claredat (4-1) contra el
FSF César Augusta i la  segü-
ent jornada va patir una enso-
pegada inesperada davant el

cuer, el CD Santa Ana (2-2). El
passat dia 11 va tornar a la ru-
tina victoriosa golejant l’FS
Sabadell per 3-0. 

També està perdent punts
últimament el CFS Castellón,
que ha cedit dos dels seus tres
empats en els últimes dues jor-
nades, contra l’AE Penya Es-
plugues i el FSF César Augus-
ta pel mateix resultat. Precisa-
ment el FSF César és el tercer
amb tres punts menys que el lí-
der i a qui li interessa un empat
en el gran duel de la jornada. 

FUTBOL 4Cada setmana o, a ve-
gades, cada dia que passa, Alèxia
Putellas, la millor jugadora del pla-
neta, té un nou rècord o reconei-
xement. La capitana del Barça del
triplet (Lliga, Copa i Champions)
és l'actual Pilota d'Or i Millor Ju-
gadora d'Europa per la UEFA, i la
màxima favorita al The Best, de la
FIFA. El pròxim 17 de gener de
2022 sabrem si ho aconsegueix.
Ara la molletana també és Creu de
Sant Jordi, màxima golejadora i
millor jugadora de la 9a edició de

les Estrelles del Futbol Català (la
gala se celebrarà dilluns), millor
esportista de l'any per a la Unió de
Federacions Esportives de Cata-
lunya (UFEC), la millor futbolis-
ta de l'any pel diari The Guardian
i Medalla d’Or de Barcelona.

En un 2011 immillorable no-
més se li han resistit la Superco-
pa d'Espanya (va perdre les se-
mifinals contra l'Atlètic de Madrid
als penals) i el Golden Woman
Player, que ha estat per a la seva
companya Lieke Martens. La mo-

lletana, a més, ha renunciat al fet
que el Camp de Futbol Municipal
de Mollet porti el seu nom. No vol
que es deixi d'anomenar en honor
als germans Gonzalvo, també re-
ferents del Barça.

A la gespa, dimecres va mar-
car un golàs, amb un gran control
orientat i un xut precís i preciós
sense deixar caure la pilota, en
l'últim partit de la fase de grups
de la Champions contra el Køge
(5-0). Dilluns es farà el sorteig
dels quarts de final. 

El CN Caldes, després del triomf contra el FS Sabadell. Foto: CN Caldes

Alèxia Putellas ho guanya tot 

Alèxia Putellas celebra el seu gol contra el Køge. Foto: Víctor Salgado/FCB

Atletisme |Diumenge, la cursa solidària Corre Parets
Es preveu que diumenge participin en la cursa solidària Corre Parets mig miler de persones. La

sortida serà a les 10 del matí a les pistes municipals. És una de les activitats tradicionals del programa
municipal de Nadal i que recapta diners per comprar joguines per a una norantena de famílies.

Hi ha somnis que mai es somien.
Quan Kaba Gassama (Grano-
llers, 1997) surt a la pista del Pa-
lau d'Esports amb les seves com-
panyes de la selecció mira cap a
tot arreu. Com si volgués super-
visar tots els racons d'un pavelló
que coneix com el palmell de la
seva mà. S'hi va passar moltes
hores jugant i entrenant-se du-
rant els 11 anys que va créixer al
CB Granollers.

Observa la seva segona casa
dos anys després d'haver marxat
al Nantes i ho fa als quarts de fi-
nal d'un campionat del món con-
tra Alemanya. Té els ulls vidriosos.
"Quan vaig començar a jugar a
handbol, mai m'hauria imaginat
jugar un Mundial a casa", ha co-
mentat hores abans a la premsa.
La victòria del dimarts per 26-21,

amb una excel·lent Gassama i
unes extraordinàries Paula Ar-
cos (MVP), Carmen Campos i
Merche Castellanos, col·loca Es-
panya en les seves cinquenes se-
mifinals en un Mundial. N'és
l'amfitriona.

Avui Gassama i el seu equip
tornaran al Palau d'Esports de
Granollers amb el repte de gua-
nyar Noruega, tres cops campio-
na del món, dues olímpica i vuit
d'Europa. Fa poc més de dos

anys, el 13 de desembre de 2019,
Espanya va superar el seu rival en
aquest encreuament al campionat
del món de Japó. A Gassama li fal-
tava encara una mica més d'un
any perquè la convoquessin per
primer cop. Ara és protagonista a
la pista i fora. "Tinc una respon-
sabilitat contra el racisme. Vull
ajudar perquè molta gent no ho
fa", explicava la granollerina a
Newtral. França i Dinamarca es
juguen l'altra plaça per a la final.

Kaba Gassama, amb part de la seva família. Foto: RFEBM/J L. Recio 

El somni que mai va somiar 
la granollerina Kaba Gassama

» Espanya es juga avui l’accés a la final del Mundial contra Noruega 
» “Mai m'hauria imaginat jugar un campionat del món a casa”, diu

Toni Delgado
GRANOLLERS 
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Un poble que vivia galopant en l’eufòria
eterna es va veure amenaçat per un final.
Qualsevol intent de rebel·lar-s’hi produ-
ïa l’efecte contrari. La majoria va preferir
anticipar-se i esclatar abans. Qui es va que-
dar va haver de tirar enrere, travessar un
pantà bipolar i tornar al principi per po-
der, a la fi, assumir que s’acabaria.

A la Sala Beckett de Barcelona.

Teatre

Eufòria
Lara Díez Quintanilla

Ferran Palau ha publicat aquest de-
sembre el seu disc més “existencialista”,
segons ha dit ell mateix. Joia (Hidden
Track Records) inclou nou cançons que
el cantautor collbatoní ha enregistrat al
llarg d’aquest any amb Jordi Matas, en
les estones lliures que tenien entre les
gravacions d’artistes de la mateixa dis-
cogràfica, com Iris Deco o Anna Andreu.

Música

Sis dies corrents narra una setmana a la
vida d’en Moha, en Valero i en Pep, tres
treballadors d’una petita empresa de fon-
taneria dels afores de Barcelona. En
Moha, el més jove, està en període de
prova i després haurà de substituir en Pep,
a punt de jubilar-se. En Valero no ho veu
clar: en Moha no està a l’altura i creu que
els clients no acceptaran un marroquí.

Pelis i sèries

Sis dies corrents
Neus Ballús

Joia
Ferran Palau

Natura encesa
Els Jardins de Pedralbes de Barcelona acullen aquest Na-
dal l’espectacle de llums ‘Natura encesa’. Es tracta d’una

instal·lació lumínica que ofereix una experiència immersi-
va per deixar bocabadats petits i grans. ‘Natura encesa’

compta amb un milió de llums led i més d’un quilòmetre
de cablejat, que permeten crear flors, ocells, bancs de pei-
xos i tota mena de criatures amb llums. Aquesta instal·la-
ció, que es va inaugurar el 7 de desembre, es podrà visitar
fins al 23 de gener, dues setmanes més del previst. Aques-
ta pròrroga és fruit de l’èxit que ha tingut entre el públic.

Úrsula Corberó (Sant Pere de Vilamajor,
1989) s’ha convertit en l’actriu catalana amb
més projecció internacional gràcies a l’èxit

rotund de la sèrie de Netflix La casa de papel.
Abans l’havíem conegut com la Ruth de Físi-
ca o química i, tirant encara més enrere, l’ha-
víem vist a sèries de TV3 com Ventdelplà. És
per això que veure-la al programa de Jimmy
Fallon, el late nightmés important dels Es-

tats Units (hi van totes les estrelles de Holly-
wood), ha sobtat el públic català i ens ha fet
entendre la magnitud que està agafant la fi-
gura de Corberó, que té prop de 25 milions
de seguidors a Instagram. Amb un anglès

excel·lent i amb molta gràcia, l’actriu del Va-
llès Oriental va explicar a Fallon que Madon-

na és la seva fan. La mateixa cantant li va
confessar quan es van trobar en un avió. 

Ú R S U L A  C O R B E R ÓQUI ÉS?
ÉS FAMOSA PER...

A LES XARXES...

Ser l’actriu de moda
La sèrie ‘La casa de papel’ l’ha catapultat a la fama

Famosos

Triomfar al programa de Jimmy Fallon
És el ‘late night’ més important dels Estats Units

Motiu d’orgull
Recorden quan sortia a ‘Ventdelplà’ i s’alegren del seu èxit

QUÈ HA FET?

La fitxa

No t’ho perdis

“El teniu i no ho sabeu!”, etzibava el ca-
pellà de la cripta de la Sagrada Família al
personal de l’hospital de pobres de la
Santa Creu. Els metges no es podien
creure que aquell ancià consumit de bar-
ba llarga i roba estripada que havia
atropellat el tramvia de Barcelona fos An-
toni Gaudí. Com havia acabat així, el més
gran arquitecte del seu temps?

Llibres

Codi Gaudí
Joan Bosch

| Transient
Un joc de terror que ens porta a un perillós món postapocalíptic

on queden pocs humans. Per a Xbox One, Switch i PS4.
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CONSELLS PER VIURE MILLOR

DESCONFIANÇA

Configura el teu telèfon mòbil (i altres
dispositius) per millorar-ne la seguretat

PRECAUCIÓ

PROTECCIÓ AL MÒBIL

BLOQUEIG

E S T I L S  D E  V I D A

i SEGURETAT

Smishing (contracció d’SMS Pishing) és un frau en què l’estafador
envia un SMS a la víctima, convencent-la que faci clic en un en-
llaç. L’atacant sol conèixer alguns detalls del destinatari, com el

nom o la ubicació, i això fa el missatge més realista i de confiança.
Acostuma a fer servir noms d’empreses o d’entitats conegudes, com
Correus o Amazon, i ofereix promocions, descomptes o diners, o bé
amenaça d’haver de pagar si no es proporcionen certes dades. 

Aquests SMS són perillosos si l’usuari clica l’enllaç, ja que se’l re-
dirigeix a webs que solen imitar les originals i que serveixen per
obtenir dades bancàries i informació privada. En altres casos, obli-
guen a trucar a telèfons d’alta tarifació o es descarreguen virus tro-
ians, amb els quals els pirates informàtics poden arribar a controlar
els dispositius i obtenir informació. Per això, el Banc d’Espanya re-
comana desconfiar dels SMS en anglès, amb moltes faltes d’orto-
grafia o amb males traduccions; configurar més protecció als mò-
bils; no instal·lar aplicacions que provinguin d’SMS ni facilitar da-
des bancàries ni de targetes de crèdit per SMS. I, per últim, bloque-
jar els números que semblin sospitosos.

per Eva Remolina, AMIC

‘Smishing’: alerta amb els SMS

Desconfia dels SMS que t’arribin en anglès, 
amb moltes faltes d’ortografia o amb males traduccions

Les claus

No instal·lis aplicacions que provinguin d’SMS ni facilitis 
dades bancàries ni de targetes de crèdit per SMS

Davant el dubte, bloqueja els números de telèfon que 
et semblin sospitosos perquè no puguin contactar més amb tu
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